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Ledislav Heryán

Země bez obzoru
Rozhlasové rozhovory o biblickém textu vedl s autorem Petr Vaďura

Vyšehrad, Praha, 2018

• 14

(…) Je pravda, že v (…) části příběhu vidí Jób v Hospodinu strůjce svého neštěstí, ale jak příběh pokračuje,
začne přemýšlet jinak a nakonec se mu znovu zcela odevzdá. Kniha Jób je ne nadarmo pokládána za studii
lidského utrpení. A leccos z Jobových myšlenek zná i mnohý z nás. Měl jsem pocit, že s Hospodinem mám
krásný vztah, cítil jsem se jím být milován – a najednou se v mém životě něco stalo, čím se všechno rozbilo.
Prosil jsem Hospodina o pomoc, ale čím víc jsem jej prosil, tím byla situace horší. Nakonec mi třeba zemřel
blízký člověk a já jsem se cítil být Bohem podveden. V tu dobu jsem prožíval víceméně stejné pocity jako Jób
(mohu-li si dovolit to tak říci). Po určitém čase však člověk zjistí, jak byl ve svém nahlížení na Hospodina
omezený, neboť Hospodin ho opětovně překvapí mnohem silnější vlnou své přítomnosti a lásky. Zřejmě
je to tak, že člověk, podobně jako Jób, musí projít různými stadii bolesti a zklamání, aby mohl Hospodina
objevit hlouběji a opravdověji.

• 16

Mně se líbí definice člověka, kterou vyčítám z bible: na jednu stranu je člověk prach země, do kterého když
foukneš, zmizí. Jenomže do tohoto prachu země Hospodin vdechl svůj dech, dech života. Člověk je tedy
někdo zároveň nesmírně křehký a pomíjivý, na druhou stranu však i někdo důležitý, nádherný a velký.
V každém z nás spolupůsobí slabost s velikostí.

• 18

Podle mne modlitba (a zvláště modlitba prosebná) mění na prvním místě nás. Vede nás k trpělivosti v pro-
šení a posiluje v nás vědomí toho, že nemáme všechny věci pod kontrolou.

• 19

Podmínkou vztahu prosícího člověka k Bohu je bázeň. Představuji si ji jako úctu před Božím mysteriem.

• 20

Pokud bychom řekli, že Bůh má zálibu ve zlém, bylo by to stejné, jako bychom řekli, že Bůh je zlý nebo
dokonce že on sám je zlo. Když lidé hledají odpověď na otázku, kde se v dobrém světě vzalo zlo, nevědí
si rady, a proto za zlo činí odpovědnýmHospodina. To je hodně těžký problém, zvláště když např. v desáté
kapitole Matoušova evangelia Ježíš říká učedníkům: „Neprodávajíse dva vrabci za haléř? A ani jeden z nich
nepadne na zem bez dopuštění vašeho Otce. U vás pak jsou spočteny i všechny vlasy na hlavě.“ (Mt 10,29–
30). V řeckém textu není „bez dopuštění vašeho Otce“, ale: „bez vašeho Otce“. Přestože Ježíš zlo ve světě
vidí, ponechává nás v mystériu jeho existence a my nej sme schopni přesně říci, jak je v ní Bůh přítomný.
Pokud však nemá tento svět smysl v dobru, musel by dávno zaniknout, protože by byl nesmyslný.

• 23
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(…)Mnohdy se zdá, že svévolníci vítězí a že nemá cenu zůstat v boji s nimi čistý. Pokud se o to někdo snaží,
může být snadno označen za naivního či idealistu. Pod tíhou životních okolností, zoufalství a pod tlakem
okolí nás proto může zavalit pocit, že to nemá cenu a že nejlepší by bylo se přizpůsobit. (…) Je to analogické
s Ježíšovým příběhem. Na Velký pátek není vidět žádné východisko. To se objeví teprve o velikonoční
neděli. Jenomže člověk musí prožít Velký pátek a přitom nevědět, že v neděli přijde východisko. Prostě
pokud se chceme dostat ke světlu, musíme projít tmou a nemůžeme ji obejít. Po tu dobu, co se ve tmě
nacházíme, nám však nezbývá než doufat, že někde nějaké světlo bude, navzdory hrozbě, že nebude. Je to
těžké a činí to těžkým celý život, ale je to pravdivé.

• 25

Křesťané znají slovo Kristus, řecky christos, aramejsky mašijah. Všechny tyto názvy znamenajív češtině po-
mazaný. A pomazaný byl v Izraeli především král, přičemž pomazání vyjadřuje, že byl Bohem vyvolen,
označen a požehnán. Skrze toto pomazání je pak uveden do služby.

• 27

My lidé potřebujeme vždycky nějaké znamení, něco konkrétního. A přestože je pravda, že Hospodin je
všude, že celá země je jeho a on nepřebývá v chrámech udělaných lidskýma rukama, může být právě
chrám znamením té skutečnosti, že Hospodin nic takového nepotřebuje, protože je všude. My lidé potřebu-
jeme vidět nějaké místo, které to symbolizuje, ať už jsou to naše chrámy, kostely nebo Boží muka a křížky
v poli. To všechno jsou znamení Boží přítomnosti, díky nimž si uvědomuji, že Bůh je všude. V tomto smyslu
můžeme mluvit o svatyni jako o místu, kde Bůh přebývá.

• 28

(…) [Existuje] stará překladatelská zásada, podle níž je každý překlad současně výklad.

• 30

Ze židovských dějin víme, že skoro všichni králové zklamali a Izrael byl opakovaně podmaňován sousední-
mi velmocemi. (…) Snad proto mohlo dojít k postupné spiritualizaci pojmuMesiáš. Už to není král, o němž
by si představovali, že jim bude lépe vládnout, ale ideální vladař, jehož příchod očekávají.

• 35

Bázeň Boží chápu jako jakousi pokornou úctu před Boží velikostí, která je spojena s pravdivým pohledem
na sebe samého před Bohem. Strach z Boha je oproti tomu negativní emoce, a to je něco, co by věřícímu
člověku mělo být určitě cizí.

• 39

Snad je to dáno naší stvořeností, že člověk mnohdy není plně spokojen právě proto, že je stvořen k ne-
konečnu – a on stále naráží na hranici své konečnosti a stvořenosti. To v něm může vytvářet pocit napětí
a nespokojenosti, případně pocit jakési životní nudy.

• 40

(…) Krize [víry] jsou pro náš život s Bohem důležité a potřebné, protože bez nich by se naše víra nikdy
nikam neposunula.

• 40

(…) To je podle mého mínění ve vztahu člověka k Bohu úplně nejdůležitější: že jej člověk vyvyšuje, chválí
a velebí. V takové chvíli jsou totiž všichni na těch správných místech. Když člověk Boha chválí, uznává
svou pozici toho, kdo stojí před svým Tvůrcem a Pánem, který jej převyšuje. Svou vděčností a chválou však
také dává najevo víru v to, že tento Tvůrce a Pán jej miluje a pečuje o něj. Pokud člověk není schopen Boha
chválit, znamená to, že je tento přirozený a pravdivý vztah nějak narušen a je zapotřebí jej znovu nastolit.

• 41

Asi platí, že každý člověkmá svého osobníhoHospodina. Hospodin je samozřejmě jeden a je nějaký. Ovšem
jelikož ho nikdo z nás plně nezná a každý ho zakoušíme jiným způsobem, vybojováváme si ve svých každo-
denních zápasech svůj konkrétní Boží obraz. Záleží i na obdobích, jimiž procházíme, ale také na naší lidské
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zralosti. Postupně se tak každému z nás skládá jakási osobní mozaika toho, kdo jsem já před Bohem a kdo je
Bůh. A samozřejmě každý z nás máme na Boha pohled trošku jiný v závislosti na tom, jaký byl náš životní
příběh a jaký vztah k Bohu jsme si vyzápasili.

• 41

(…) Bůh naši prosbu o smilování nepotřebuje a (…) miluje nás bez jakýchkoliv našich proseb, jenomže my
ji potřebujeme. Prosba o smilování nás totiž staví před Boha takové, jací jsme. A jací jsme? Jsme lidé, kteří
v každém momentu potřebují Boží milosrdenství a Boží smilování.

• 54

Naše nitro nosí brýle, přes které se díváme na okolní svět.

• 54

Jak říkal Dylan Thomas: Nikdo z nás nejsme ostrov, náš život má smysl jedině ve vztahu k druhým. Proto
ani naše svatost není důležitá pro nás samotné, ale především pro druhé lidi. Nežijeme s cílem dojít vlastní
spásy; žijeme s cílem být opravdovým člověkem pro druhé. Proto chci, aby bylo lidem se mnou dobře,
a teprve pak abychom všichni společně došli spásy.

• 70

(…) Do jisté míry má každý z nás své štěstí ve svých rukou, takže se nikdo nemusí považovat za hříčku
osudu. Když je člověk vnímavý, může kolem sebe vidět spoustu dobra. Je zde spousta krásných lidí, kteří
nás mohou inspirovat.

• 72

Hovořit o Bohu je vždy ošidné, protože nás absolutně přesahuje, a navíc přesahuje i všechny lidské myšlen-
kové kategorie. Z toho důvodu o něm objektivně nelze říci vůbec nic. Proto abychom o něm vůbec mohli
mluvit, musíme si pomáhat antropomorfními kategoriemi a hovoříme o něm jako o člověku.

• 88

Problémem tradice je, že se postupně může stát jakousi slupkou oddělující člověka od podstaty věci.

• 88

(…) Je důležité rozpoznat, kdy je potřeba sobotu dodržet a kdy je možno ji překročit.

• 89

Většina farizeů byla zbožná a laskavá. To ovšem nevylučuje známou skutečnost, že v každé společnosti
jsou lidi, kteří laskaví a zbožní nejsou, ale pouze si na takové hrají. Právě s těmito lidmi se Ježíš utkává.
Stále si však také musíme připomínat, že evangelia jsou psána mnoho let poté, co se popisované události
přihodily. Markovo evangelium vzniklo zhruba v roce sedmdesát, tedy řekněme čtyřicet let poté, co Ježíš
působil na této zemi. Proto se do textu promítají i spory křesťanů s židy z doby, kdy se křesťanství proti
židovství vymezuje. To je nejspíš důvod, proč jsou nedorozumění mezi Ježíšem a farizei líčena takto ostře.

• 91

(…) Pro mě původ zla zůstává mysteriem, stejně jako lidská náklonnost ke zlu. Já se bráním to lehce odvy-
světlit nějakým ďáblem nebo něčím podobným, protože si myslím, že tak jednoduché to není.

• 91

(…) Neexistuje člověk, který by chtěl být špatný. Podle mě však neexistuje na cestě k hodnotnějšímu živo-
tu žádná zkratka, nedá se uplatnit žádná zázračná formulka. Prostě na tom, abychom se stávali lepšími,
musíme tvrdě pracovat.

• 95

Modlit se znamenápobývat v přítomnosti Boží, být do ní ponořen, srdcemBoha chválit, srdcemmuděkovat,
pokorně před ním stát a být na němzávislý. Tak si představuji osobnímodlitbu: upřímně se stavět před Boha
v celé své nahotě a bídě.
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• 99

Očekávání lidí, podle nichž mají křesťané žít příkladný morální život, je oprávněné, nicméně není příliš
realistické.

• 106

Ježíšův vztah k vlastní rodině je (…) v evangeliích naznačen a není příliš idylický. Ježíš vehementně odmítá
své rodinné svazky a členové jeho rodiny jej považují za pomateného. Když ho v době jeho veřejného pů-
sobení jednou hledali, Ježíš před nimi utíká se slovy, že jeho rodinou jsou ti, kteří slyší Boží slovo a jednají
podle něj.

• 107

Pojmenování Boha jakoOtec vyjadřuje lásku a autoritu živého Boha. Jestliže Bůh dává život, je Otcem. Izrael
si Boha nemohl představit v jiných kategoriích, než jaké znal z běžného života, z běžné lidské zkušenosti.
Navíc je pojmenování Boha Otcem velice případné, protože vyjadřuje víc než skutečnost, že Bůh je dárcem
života. Takto své bohy chápaly dokonce i ostatní národy, které je také nazývaly otci. Bůh Izraele, Hospodin,
však na rozdíl od těch ostatních bohů nemá manželku, nežije sexuálním životem, a vedle toho, že je Otcem,
je zároveň Stvořitelem. Pokud zůstaneme u rodinnýchmetafor, objevíme, že ve Starém zákoně se Hospodin
často nazývá také ženichem, přičemž jeho nevěstou nebo manželkou je jeho vyvolený lid. Tyto obrazy
chtějí vyjádřit, jak je Bůh svému lidu blízký, byť se vždy jedná o označení metaforické. Stejně musíme jako
metaforu brát i označení Boží Syn.

• 108

Domnívám se, že slovo Syn je metafora. Ve vlastním smyslu je syn někdo, kdo je někým zplozen. Ježíš však
není Otcem zplozen v biologickém slova smyslu. Proto bych slovo Syn označil spíš jako titul, který vyjadřuje
zvláštnívztah Ježíše k Otci. Jako synovství byl tento vztah pojmenován teprve po Ježíšově vzkříšení, kdy jej
křesťané tímto silným a obsažným termínem označili.

• 122

kardinál Newman

• Pracuj tak, jako kdyby všechno záleželo na tobě, a modli se tak, jako by všechno záleželo na Bohu.

• 127

V hebrejštině se (…) slovo a čin vyjadřují jedním termínem: davar. Je to jedna a tatáž skutečnost.

• 133

Náboženství pracuje s iracionálními složkami člověka, takže pokud někdo nemá k Bohu zdravý vztah,
nemůže zaujímat správné náboženské postoje. Důležité je cítit se Bohem milován a přijímán. Pak se může
člověk orientovat i v otázkách, které jsou zdánlivě nejasné. Pokud však někdo má takový obraz Boha, který
ho straší, může se mu zatemnit rozum a on pak není schopen vnímat evidentní potřeby lidí kolem sebe.
Jenomže v tom případě neuctívá Boha, ale modlu, kterou si ve svých představách vytvořil. 

• 134

Zpráva o stvoření není v bibli proto, aby nás informovala o tom, jak člověk vznikl, ale abychom pochopili,
kdo člověk je. Na prvním místě se tam říká, že člověk byl stvořen k Božímu obrazu, což znamená, že má
pokračovat ve stvoření svou činností.

• 143

Slovní spojení „bázeň Boží“ znamená v náboženském smyslu uznání Boží moci a zároveň důvěru a posluš-
nost. Je to úcta, tedy něco pozitivního, co je projevem moudrého člověka (…).

• 162

(…) Společné stolování je významným gestem, kterým se vyjadřuje, že ti, kdo se sešli u stolu, jsou v něčem
důležitém zajedno, mají stejné názory, sdílejí stejné hodnoty a podobně myslí. Společné jídlo je symbolem
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téměř až posvátného svazku.

• 168

(…) Asyřané se chovali k porobeným národům podobně jako Stalin, vysídlili část obyvatelstva do nějaké
vzdálené provincie a na jejich místo přesídlili perské a médské kolony. Chtěli tak narušit integritu toho
místa, aby mohli snadněji ovládat jednotlivé části své rozlehlé říše.

• 171

Každý, kdo žije s Bohem, (…) stále musí opouštět něco ze svých představ, musí je překračovat a vydávat se
do rozličných nejistot. To je žitá víra.

• 173

Nesmíme se nechat zmást tím, že mnozí lidé odmítají církev a instituce. Tím přeci neodmítají duchovní
rozměr svého života.

• 174

(…) Autor Janova evangelia často za Ježíšovy nepřátele označuje samotné Židy. Jak to lze chápat, když Ježíš
sám byl Žid?

Janovo evangelium bylo napsáno kolem roku 100 a bylo určeno křesťanům pocházejícím ze židovství. Ži-
dovský národ byl sedmdesát let po Ježíšově smrti rozdělen na dvě skupiny: na ty, kteří Ježíše přijali jako
Mesiáše a postupně v něm poznávají i Božího Syna, a ty, kteří Ježíše nepřijali a dále na svého Mesiáše
čekají. Tito Židé považují Ježíšovy následovníky za odpadlíky, kteří zradili víru otců. Zmíněná roztržka
byla definitivně potvrzena na židovském shromáždění v Jamnii v roce 90. Zde byli židokřesťané, tedy Židé
vyznávající Ježíše jako Božího Syna a Mesiáše, vyloučeni z návštěvy synagogy. Janovo evangelium bylo
napsáno zhruba deset let po této události. Přihlédneme-li k tomuto kontextu, rozumíme snaze jeho autora
posílit židokřesťany v jejich identitě a ve vyznávání Ježíše jakoMesiáše, Krista. V samotném textu evangelia
se tato okolnost projevuje skutečností, že Ježíšovými nepřáteli zde nejsou stejně jako v synoptických evan-
geliích vedoucí izraelského národa, tedy velekněží a farizeové, ale Židé jako takoví. Skutečnost, že právě
oni byli v době sepsání evangelia hlavními nepřáteli křesťanů, tak pisatel promítá do Ježíšova historického
příběhu.

• 176

Při čtení Janova evangelia musíme mít na paměti skutečnost, že tento text byl napsán sedmdesát let po
Ježíšově smrti. Křesťanská komunitaměla tedy už sedmdesátiletou zkušenost s Ježíšemvzkříšeným, o němž
vyznávala, že je Boží Syn, Kristus. A to se samozřejmě odráží i v textu evangelia. Proto zde různé postavy od
počátku vyznávají něco, co ve skutečnosti nemohly ani tušit. Fakt, že evangelista promítá do historických
reálií skutečnosti ze své doby, tedy z konce prvního století, nás ovšem nemusí nijak znepokojovat. Evangeli-
um přeci není reportážním záznamem událostí, o nichž pojednává, ale spíš jejich výkladem, jehož účelem
je budovat víru čtenářů a posluchačů.

• 185

Při četbě Janova evangelia musíme mít na zřeteli jednu specifičnost tohoto textu: je jí typický janovský dua-
lismus, podle něhož bud jsi v Kristu, nebo nejsi. Jan vidí černobíle, nezná střední polohy. Ne snad proto, že
by s nimi neměl zkušenosti ze svého života, ale spíš proto, aby díky tomuto vyjadřování v krajních polohách
vyhrotil své poselství.

• 187

(…) Umět žít s otázkami, které nejsou vyřešeny; umět důvěřovat Bohu i přesto, že věci nejdou tak, jak by
si člověk představoval.

• 191

Někteří lidé jsou tak silně intelektuálně založeni, že jim jejich intelekt prostě nedovolí přijmout něco, v čem
je silný rozměr tajemství.

• 192
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Křesťanství je veliké právě v tom, že neobchází utrpení, ale umí je integrovat do běžného života, a to právě
na základě myšlenky následovánítrpícího Krista. Neznám sice příliš podrobně mimokřesťanská nábožen-
ství, ale zdá se mi, že pokud nemají postavu trpícího Krista, nejsou schopna se s utrpením v tomto světě
vypořádat. Maximálně mohou člověka obelhat, protože utrpení není možno nijak vysvětlit. Křesťanství je
však velké právě díky myšlence následování trpícího Krista, který je navíc v každém utrpení se mnou.

• 199

(…) Pokud někdo Boha odmítá, odmítá spíš jakousi představu, kterou o Bohu má, než skutečného Boha.

• 209

V modlitbě zvané Otčenáš se modlíme: „Buď vůle tvá, jako v nebi, tak i na zemi.“. Když to řekneme takto,
může nám trošku uniknout smysl. V řečtině to totiž zní malinko jinak: „Tak jako je tvá vůle v nebi, tak
ať je i na zemi.“. Znamená to, že ty dvě skutečnosti – nebe a země – jsou mezi sebou nějakým způsobem
propojeny. Jejich dualistické rozlišování se do židovství a posléze i do křesťanství dostalo z východních
náboženství. Třeba chasidismus toto rozlišování na dva světy, tedy na tento svět a onen svět, odmítá. Říká,
že je jenom jeden svět, který je rozdělený. Bůh přeci stvořil svět pouze jeden. Stejně to chápe i křesťanství.

• 216

Křesťanství bylo dlouho zejména ze stranymarxistů předhazováno, že je opiem lidstva. Bylo tomyšleno tak,
jako že se jedná o podvod, o drogu, která skutečné vysvobození z bídy a sociální nespravedlnosti nenabízí.
Ježíšova slova: „Nedělejte si starost o svůj život, o to, co budete jíst, ani o své tělo, o to, co si obléknete.“
lze chápat skutečně jako únik od reality, pokud je vezmeme mechanicky. Jenomže když se člověk oprav-
du spolehne na Pána Boha a postaví ho na první místo, zakusí, že ta slova jsou pravdivá. Změní se totiž
jeho pojímání hodnot a on pozná hloubku tam, kde ji dříve neviděl. Pak může zakusit, že jsou důležité jiné
skutečnosti, než si myslel. Začne vychutnávat život. Dřív ho život neuspokojoval, jelikož ho chtěl vychutná-
vat v něčem, kde život ve skutečnosti nebyl. Zmíněný Ježíšův výrok nás samozřejmě nedispenzuje od toho,
abychom byli v životě aktivní a abychom se o něco snažili. Může nás však zastavit a umožnit nám srovnat
si priority. Text po několika verších pokračuje slovy: „Hledejte nejprve Boží království a jeho spravedlnost,
a to všechno vám bude přidáno.“ (Mt 6,25(…)). Když si člověk přerovná hodnoty, může dojít ke zjištění,
že tím nej důležitějším v životě nemusí být to, co až doposud za nej důležitější pokládal, neboť jsou zde
hodnoty mnohem cennější – a on je může najít.
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